
2017D36183 VERSLAG HOUDENDE EEN LIJST VAN VRAGEN 

De vaste commissie voor Defensie heeft een aantal vragen voorgelegd 
aan de Minister van Defensie over de wijziging van de begrotingsstaten 
van het Ministerie van Defensie (X) voor het jaar 2017 (wijziging samen-
hangende met de Najaarsnota) (Kamerstuk 34 845 X, nr. 1). 

De voorzitter van de commissie,
Ten Broeke 

De griffier van de commissie,
De Lange 
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Nr. Vraag 
1 Kunt u toelichten waar het geld voor de herschikkingen en 

verhoging van instandhoudingsbudgetten van de zeestrijdkrachten 
(€ 31,7 miljoen) en de luchtstrijdkrachten (€ 21,9 miljoen) vandaan 
komt? Ten koste waarvan zijn deze budgetten verhoogd? 

2 Klopt het dat de gerealiseerde investeringen bij Defensie reeds 
sinds 2009 lager uitvallen dan de geraamde en dat dit met opnieuw 
onderuitputting ook in 2017 het geval zal zijn? Is dit voor u 
aanleiding om de mogelijkheden te onderzoeken om, naar 
voorbeeld van het Infrastructuurfonds, te gaan werken met 
overprogrammering, waarbij er meer programmauitgaven zijn 
geraamd dan dat er budget beschikbaar is? 

3 Kunt u toelichten waar het geld voor de herschikkingen en 
verhoging van instandhoudingsbudgetten van de zeestrijdkrachten 
en de luchtstrijdkrachten oorspronkelijk op de begroting stond? 

4 Wat zijn de totale kosten van voedselvoorziening op missies voor 
de jaren 2013, 2014, 2015, 2016 en 2017? 

5 Wat zijn de totale kosten van het verschepen van voedsel naar 
missiegebieden voor de jaren 2013, 2014, 2015, 2016 en 2017? 

6 Wat zijn de totale kosten van het inkopen van voedsel voor 
missiegebieden voor de jaren 2013, 2014, 2015, 2016 en 2017? 

7 Wordt de voedselvoorziening aan missiegebieden uitbesteed? 
Kunt u dit toelichten? 

8 Wat zijn de totale kosten van het vervoeren van brandstof naar 
missiegebieden voor de jaren 2013, 2014, 2015, 2016 en 2017? 

9 Hoeveel geld is er nu nog op de begroting voor 2018 gereserveerd 
voor de voorziening voor de flexibele schil? Hoeveel geld was er 
voor 2017 gereserveerd en hoeveel is hiervan besteed? 

10 Waardoor ontstaat de onderrealisatie op de investeringsbegroting? 
11 Wanneer beslist het kabinet over het beschikbaar stellen van het 

bedrag uit de HGIS? 
12 Klopt het dat het bedrag (€ 13,6 miljoen) waarmee het gereedstel-

lingsbudget van de landstrijdkrachten verlaagd wordt, circa 
eenvijfde van het totale gereedstellingsbudget bedraagt? Wat zijn 
de consequenties van deze onderrealisatie op het geplande herstel 
van de basisgereedheid? 

13 Wat zijn de totale kosten van brandstof bij de landmacht voor 
rijdend materieel, compounds en huisvesting voor de jaren 2013, 
2014, 2015, 2016 en 2017? 

14 Wat zijn de totale kosten van brandstof op missies voor de jaren 
2013, 2014, 2015, 2016 en 2017? 

15 Wanneer zijn de achterstanden in de verwerving van de voorraden 
ingelopen? 

16 Voor hoeveel personen is er budget hergeschikt als hogere 
toeslag? 

17 Wat zijn de gevolgen van de onderrealisatie op de gereedstelling 
van de CLAS voor (het tempo) van het herstel van de basisgereed-
heid? 

18 Kunt u de onderrealisatie bij het CLAS van € 12,5 miljoen als 
gevolg van te weinig personeel nader toelichten? 

19 Wat gebeurt er met het bedrag van € 38,4 miljoen dat is overgeble-
ven als gevolg van achterblijvende vulling van het personeelsbe-
stand? 

20 Voor welke onderdelen van de Landmacht zijn er minder oefenacti-
viteiten dan gepland geweest? 

21 Is er in het algemeen minder geoefend? hoe komt dit? 
22 Klopt het dat er nu en in 2018 geen helikopters beschikbaar zijn? 
23 Waarom duurt het herstel twee kalenderjaren? 
24 vanaf wanneer exact in 2019 zijn de helikopters weer inzetbaar? 
25 Wat zijn de totale kosten van de catering (Paresto) in Nederland 

voor de jaren 2013, 2014, 2015, 2016 en 2017? 
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Nr. Vraag 
26 Zijn er kosten gemoeid met het opslaan van voedsel op missies? 

Kunt u dit toelichten voor de jaren 2013, 2014, 2015, 2016 en 2017? 
27 Wat betekent het dat 120% van de uitgaven op artikel 6 juridisch 

verplicht is? Bent u meer contracten aangegaan dan waarvoor 
budget beschikbaar is? 

28 Kunt u aangeven waarom u in de toelichting spreekt over een 
onderrealisatie van € 220 miljoen op het investeringsbudget, 
terwijl de mutatie -€ 209 miljoen bedraagt? 

29 Wat bedoelt u met uw duiding in artikel 6 dat 120% hiervan nu 
juridisch verplicht is? Betekent dit dat u meer juridische verplichtin-
gen bent aangegaan (á € 157 miljoen) dan waar u budget voor 
heeft? 

30 Wat is er de oorzaak van dat de leverancier van het project 
Defensie Bewakings- en Beveiligingssystemen (DBBS) niet heeft 
geleverd? Wat zijn de gevolgen van deze vertraging? 

31 Waarom is er geen gebruik gemaakt van de valutareservering? Zijn 
er materieelprojecten niet of onvolledig gecompenseerd voor de 
dollarkoers? Zo ja, welke? 

32 Kunt u toelichten waarom de projecten Studie M-fregatten en de 
midlife update van de Fuchs in 2017 niet in uitvoering worden 
genomen? 

33 Zijn de achterstallige betalingen uit Jordanië en Griekenland 
dezelfde betalingen die ook in de Najaarsnota 2016 werden 
genoemd? Wordt ook rente op de achterstallige betalingen in 
rekening gebracht bij deze landen? 

34 Wanneer verwacht u de achterstallige betalingen uit Jordanië en 
Griekenland te ontvangen? 

35 Waarom zijn de Studie M-fregatten en de midlife update van de 
Fuchs niet in 2017 in uitvoering genomen? 

36 Wat zijn de oorzaken van de vertragingen bij de IT-projecten (€ 44 
miljoen euro)? Welke IT-projecten betreft het hier? 

37 Waarom komen de ontvangsten van de verkoop van dienstperso-
nenauto’s (€ 23 miljoen euro) pas in latere jaren binnen? Voor 
welke jaren geldt dit dan? 

38 Kunt u de aard van de ontvangsten van DMO, die met € 20 miljoen 
neerwaarts zijn bijgesteld, nader toelichten? Hoe groot is de 
financiële tegenvaller in de komende jaren als gevolg van de 
herijking van de structurele ontvangstenraming van DMO en hoe 
zal deze binnen de begroting worden opgelost? 

39 Waarom realiseren de lopende projecten minder dan verwacht? 
Hoe wordt dit opgevangen? Welke gevolgen heeft dit? 

40 Wanneer is het DBBS gereed? Wanneer levert de leverancier? 
Waarom is deze levering vertraagd? Welke extra kosten worden 
hierdoor gemaakt? Op wie worden deze kosten verhaald? 

41 Wat houdt het servicepercentage in en is dat feitelijk gehandhaafd 
geweest in 2017? 
Waarom is er € 6,5 miljoen meer nodig om dit te kunnen blijven 
handhaven? 

42 Klopt het dat in totaal een bedrag van € 107,3 miljoen is toege-
voegd aan de defensieonderdelen in het kader van de uitvoering 
van het arbeidsvoorwaardenakkoord, € 7,1 miljoen meer dan de 
€ 100,2 miljoen die vanuit artikel 12 (Nominaal en onvoorzien) 
wordt overgeheveld? Waardoor wordt het verschil veroorzaakt? 

43 Kunt u toelichten in hoeverre de vanuit artikel 12 uitgekeerde 
€ 100,2 miljoen voor de defensieonderdelen voldoende is om de 
kosten van het arbeidsvoorwaardenakkoord te dekken? 
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Nr. Vraag 
44 Klopt het dat bij de Voorjaarsnota 2017 aan artikel 12 van de 

Defensiebegroting € 74 miljoen loonbijstelling voor 2017 was 
toegevoegd; € 26 miljoen minder dan de € 100 miljoen die nu 
wordt uitgekeerd voor de uitvoering van het arbeidsvoorwaarden-
akkoord? In hoeverre heeft u een deel van de kosten van het 
akkoord binnen de eigen begroting moeten inpassen? Zo ja, op 
welk artikel van de begroting heeft u dit dan ingepast? 

45 Kunt u toelichten welk deel van de kosten van het onderhan-
delingsakkoord wordt gedekt door een rijksbijdrage en welk deel 
vanuit de defensiebegroting zelf moet worden opgebracht? 

46 Kunt u toelichten waarom het volledige bedrag dat op artikel 12 
beschikbaar is wordt aangewend voor het arbeidsvoorwaardenak-
koord, hoewel een deel van het geld op dit artikel in de ontwerpbe-
groting was gereserveerd voor onder meer een risicovoorziening 
voor het toekomstige AOW-gat, de bijstelling van de VUT 
equivalent en een voorziening voor de flexibele schil? Kunt u 
precies aangeven of en in hoeverre deze bestemmingen op een 
andere wijze gefinancierd worden, of dat daarvoor later alsnog 
geld nodig zal zijn en op welk artikel van de begroting dit dan 
gebeurt? 

47 Hoeveel was er bij de begroting 2017 begroot voor een risicoreser-
vering voor het toekomstige AOW-gat? Worden deze middelen nu 
aangewend voor het arbeidsvoorwaardenakkoord? Zo ja, waarom? 

48 Kunt u toelichten in hoeverre de vanuit artikel 12 uitgekeerde 
€ 100,2 miljoen voor de defensieonderdelen voldoende is om de 
kosten van het arbeidsvoorwaardenakkoord te dekken?
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